

This narrative history of a Residential School was researched and produced by the Government of Canada as part of its response to litigation and the Indian Residential Schools Settlement Agreement. The National Centre for Truth and Reconciliation has not verified the content of this document. It is provided here for reference purposes only. Documented incidents of sexual and physical abuse are based on the documentary record and do not take into account survivor testimony.



You are welcome to contact the NCTR if you wish to add, comment on, or challenge any versions of the history presented herein.

Amos Indian Residential School School Narrative

This School Narrative summarizes documents that provide an over-view of the history and administration of the school.

NAME OF SCHOOL and VARIANTS

Amos Indian Residential School [AIR-000114, AIR-000114a-b]

Abitibi Residential School (1956) [AIR-000011, AIR-000068, AIR-000079]

Amos Student Residence (1969) [NCA-000855, NCA-008914]

St-Marc Residence [AIR-000066]

St-Marc-de-Figuery (Figuri, Figury) [AIR-000071, AIR-000103]

CHRONOLOGICAL HISTORY

Dec. 1950 Minister of Citizenship and Immigration recommends that a residential school be established at Amos. [AIR-000114, AIR-000114a-b]

Opening Dates

Oct. 1955 Opening of Amos IRS. [AIR-000007, AIR-000009]

June 17, 1956 Official opening and benediction of Amos IRS. [AIR-000177]

Added Grades

1956 Construction of manual training building. [AIR-000128]

Day Schools/Joint-School programs

1962 Federal Government enters into an agreement with the Amos School Commission to construct a joint school which will provide accommodation for 75 Indian students in the Amos public schools.

[AIR-000020, AIR-000020a]

- 1962-1973 Amos IRS is also used as a hostel for joint school students. Documents indicate that students from kindergarten to grade 4 are enrolled at the Amos IRS and those from grades 5 and up attend Amos Public Schools while continuing to live in the Amos Student Residence. [BAX-000704, NCA-000854]
- 1968 Federal Government amends the agreement signed in 1962. The Amos School Commission will accept an additional 105 Indian students. [NCA-000856b]

Closing dates

- June 30, 1973 Closure of Amos IRS. [AIR-000095, AIR-000103, AIR-000071]

MANAGEMENT OF SCHOOL

Dates managed by Church

- 1955 The school was administered by the Missionary Oblates of Mary Immaculate (Eastern Canada Province) with the assistance of Les Soeurs St. François d'Assise. [AIR-000009, AIR-000183, AIR-000161, AIR-000164, AIR-000011, AIR-000007]
- 1962 Federal Government entered into an agreement with INDIANESCOM (Oblate Indian and Eskimo Commission) to manage Amos IRS. [AIR-000022, NCA-008943, NCA-008943a, AIR-000155, AIR-000155a-d]

Dates managed by the Federal Government

- 1969 From Apr 1, 1969 the Government administered the Student Residence. [NCA-001525, a]

Dates managed by the Province

- 1969 As of September 1969, the administration of Amos IRS classrooms was transferred to the School District of Amos. [NCA-000853, NCA-000853a-b, NCA-001525a]

SCHOOL BUILDINGS

Date of original building

1955 In 1955, the Department of Citizenship and Immigration completed the Indian Residential School near Amos. [AIR-000183, AIR-000007]

Major renovations, additions

1956 Construction of manual training building. [AIR-000128]

1963 School closed on May 23rd and re-opened on October 4th due to alterations. [AIR-000188, AIR-000025]

1964 Estimated cost of \$5,000 for the construction of change house and storage building. [AIR-000031, AIR-000031a]

Buildings which are part of IRS complex

1972-75 Lists of buildings and equipment at Amos IRS are provided. [AIR-000080a-b, AIR-000106a,d, AIR-000110, AIR-000110a]

Final disposition

1973 The buildings and land are declared surplus. [AIR-000103, AIR-000106, AIR-000106a,d]

1975 School buildings transferred to the Department of Public Works. [AIR-000110, AIR-000110a]

LAND

Location

Amos IRS was built off-reserve and on Federal Crown land. It was situated in St-Marc-de-Figuery, Abitibi Agency, which is approximately twelve miles south of the town of Amos. It was between the eastern shore of the upper end of Lake Lamotte, a widening of the Harricana River, and Highway 60. [AIR-000180, AIR-000106b,c,f,g, AIR-000050a]

Dates owned by Crown

1951-1973 Federal Government purchases a 418 acre farm which was operated by the Oblate Order from the spring of 1952, in conjunction with the Amos IRS. [AIR-000007, AIR-000009, AIR-000161]

Final disposition of school land

1976-77 School land transferred to the Department of Public Works. [AIR-000103, AIR-000112, AIR-000112a-b, AIR-000113, AIR-000113a]

PHOTOS, PLANS and OTHER MEDIA

1953-65 Floor and site plans of exterior and interior of Amos IRS. [AIR-000078, AIR-000099, AIR-000100, AIR-0000109]

1954 Plan of Survey of Lot 45b, 46b, 47b, 48, 49, 50, 51, 52 and west half Lot 53 or 53a all in Range I and south parts Lots 48 and 49 Range II. [AIR-000162, AIR-000106c,f,g]

1955 Photos depicting the exterior and interior of Amos IRS. [AIR-000163]

GENERAL ENROLLMENT STATISTICS OVER TIME

<i>Year</i>	<i>September</i>	<i>December</i>	<i>March</i>	<i>June</i>
1955/56		145		
1956/57			216	
1957/58				
1958/59				
1959/60				
1960/61	196	212	211	211
1961/62	224	225	196	196
1962/63	197	198	222	220
1963/64	22	192	196	195
1964/65	195	195	190	190
1965/66	189	191	200	195
1966/67	199	198	189	189
1967/68	210	206	195	182
<i>Year</i>	<i>September</i>	<i>December</i>	<i>March</i>	<i>June</i>

1968/69	160	161	204	204
1969/70	189	192		163
1970/71	173	172	179	179
1971/72	130		169	168
1972/73	88	95	94	

STUDENTS FROM OTHER RESERVES

As Amos IRS was located off-reserve, pupils were drawn from the following reserves, bands or agencies: Abitibi-Dominion, Abitibi-Ontario, Amos, Barriere (Rapid Lake or Rapid 7), Lac Victoria, unspecified James Bay Agency, Lac Simon, Longue-Pointe, Maniwaki, Manowan, Pointe-Bleue Montagnais, Obedjiwan, River Desert, Rupert House, Temiscamingue/ Timiskaming, Waswanipi, Weymontachie (Sanmaur), Wolf Lake.

RELIGIOUS GROUPS

Missionary Oblates of Mary Immaculate (Eastern Canada Province). [AIR-000009, AIR-000161, AIR-000164, AIR-000183, AIR-000007]

Les Soeurs St. François d'Assise. [AIR-000011]

WRITTEN AGREEMENTS

1952-58 No formal agreement between the Federal Government and the Oblates to operate the farm. In spring of 1958 all farm operations were suspended. [AIR-000007, AIR-000009]

1955 Unsigned agreement to manage Amos IRS [AIR-000164, AIR-000165a]

1962 Agreement for the operation of Amos IRS between the Federal Government and INDIANESCOM (the Oblate Indian and Eskimo Commission). [AIR-000022, NCA-008943, NCA-008943a, AIR-000155]

1962 The Amos School Commission agrees to accept 75 Indian children from the Amos Residence or boarding in homes in Amos for enrollment at the public schools. [AIR-000020a]

- 1968 The Amos School Board agrees to accept 105 more Indian students in addition to the 75 already contracted for in 1962, for a total of 180 students. [NCA-000856b]
- 1969-71 Service Contract for advisory and liaison duties in Amos IRS. [NCA-008943a,b,e]
- 1969-70 Chaplaincy Contract [NCA-008914b-c]
- 1970-71 Chaplaincy Contract [AIR-000069a-b]
- 1971 Agreement between the Federal Government and the Amos School Commission. [NCA-000868a-c]
- 1971-72 Service Contract for advisory and liaison duties. [AIR-000155a-d]
- 1972 Agreement between the Federal Government and the Amos School Commission. [NCA-000869a]

DOCUMENTS REFERRING TO SCHOOL INCIDENTS

CONVICTIONS

To date, we are unaware of any convictions for abuse at Amos IRS or of any convicted abusers present at the school.

ADDITIONAL INFORMATION

- 1955-1961 From its opening, the school employed Indian teen-aged girls and grown women as domestics and considered this as a form of training program, paying them approximately half of a regular wage. [AIR-000124, AIR-000124a, AIR-000010]
- 1956 Fire of cow barn hayloft ignited by gasoline torch during repair of water pipe. Damages and injuries were minimal. [AIR-000121]
- 1957 Water supply for drinking, culinary, fire fighting, boiler feed and recreational purposes is insufficient and unsanitary due to a well filling with silt. The Oblate Fathers refuse to continue operation of the school if supply of water is not made adequate. The school is temporarily without water. [AIR-000127, AIR-000127a-b, AIR-000183]
- 1960 As part of their manual training, boys were paid for working on the reforestation project. [AIR-000414, AIR-000413]

- 1961 Amos IRS is “grossly” overcrowded with its “excessive” enrolment of 224 pupils. [NCA-008992, NCA-008992a-b, NCA-008678]
- 1962 Preference for admission should be given to French speaking children from the Abitibi, Temiscaming and Maniwaki agencies. [NCA-008663].
- 1963 On the whole, favourable school inspection report. [NCA-008983]
- 1965 On the whole, favourable school inspection report. Mr. Mandeville recommends correcting left handed students. [NCA-008982, NCA-008982a-b]
- 1967 On the whole, favourable school inspection report. However, classrooms are filled to maximum capacity. [NCA-001522, NCA-001522a-c]

PRINCIPALS/ADMINISTRATORS

<u>Name</u>	<u>Position</u>	<u>Tenure</u>
<u>Rev. Maurice Grenon</u>	<u>Principal/Administrator</u>	<u>1955-68</u>
<u>Rev. Rémi Cadieux</u>	<u>Administrator</u>	<u>1968-72</u>
<u>Mr. Rosaire Lejeune</u>	<u>Administrator</u>	<u>1972-73</u>

Research completed: 1 Nov. 2004
Research updated: 13 March 2008

Pensionnat indien d'Amos Récit

Cet exposé résume les documents qui fournissent un aperçu de l'histoire et de l'administration de l'école.

NOM DE L'ÉCOLE et VARIANTES

Pensionnat indien d'Amos	[AIR-000114, AIR-000114a-b]
Pensionnat de l'Abitibi (1956)	[AIR-000011, AIR-000068, AIR-000079]
Foyer scolaire d'Amos (1969)	[NCA-000855, NCA-008914]
Résidence St-Marc	[AIR-000066]
St-Marc-de-Figuery (Figuri, Figury)	[AIR-000071, AIR-000103]

HISTORIQUE

Déc. 1950 Le ministère de la Citoyenneté et de l'Immigration recommande l'établissement d'un pensionnat à Amos. [AIR-000114, AIR-000114a-b]

Dates d'ouverture

Oct. 1955 Ouverture du pensionnat d'Amos. [AIR-000007, AIR-000009]
17 juin 1956 Ouverture officielle et bénédiction du PI d'Amos. [AIR-000177]

Niveaux ajoutés

1956 Construction de l'édifice pour la formation technique. [AIR-000128]

Programmes externat/école conjointe

1962 Le gouvernement fédéral conclut un accord avec la Commission scolaire d'Amos pour construire une école conjointe qui accommodera 75 élèves indiens dans les écoles publiques d'Amos. [AIR-000020, AIR-000020a]
1962-1973 Le PI d'Amos est aussi utilisé comme foyer pour les élèves de l'école

conjointe. Les documents indiquent que les élèves de la maternelle à la 4^e année sont inscrits au PI d'Amos et que ceux de la 5^e année et plus fréquentent les écoles publiques d'Amos tout en continuant de demeurer au foyer scolaire d'Amos.

[BAX-000704, NCA-000854]

1968 Le gouvernement fédéral amende l'accord signé en 1962. La Commission scolaire d'Amos acceptera 105 élèves indiens supplémentaires. [NCA-000856b]

Date de fermeture

30 juin 1973 Fermeture du PI d'Amos. [AIR-000095, AIR-000103, AIR-000071]

GESTION DE L'ÉCOLE

Dates de gestion par l'Église

1955 L'école est administrée par les missionnaires Oblats de Marie Immaculée (province de l'Est du Canada) avec l'aide des Soeurs St. François d'Assise. [AIR-000009, AIR-000183, AIR-000161, AIR-000164, AIR-000011, AIR-000007]

1962 Le gouvernement fédéral a conclu une entente avec INDIANESCOM (Oblate Indian-Eskimo Commission) pour gérer le PI d'Amos. [AIR-000022, NCA-008943, NCA-008943a, AIR-000155, AIR-000155a-d]

Dates de gestion par le gouvernement

1969 A partir du 1^{er} avril 1969, le pensionnat est géré par le gouvernement fédéral. [NCA-001525, a]

Dates de gestion par la province

1969 Dès septembre 1969, L'administration des salles de classe du PI d'Amos est transférée au District scolaire d'Amos. [NCA-000853, NCA-000853a-b, NCA-001525a]

ÉDIFICES SCOLAIRES

Date de construction de l'édifice original

1955 En 1955, le ministère de la Citoyenneté et de l'Immigration complète la

construction du pensionnat indien près d'Amos. [AIR-000183, AIR-000007]

Rénovations et ajouts majeurs

- 1956 Construction de l'édifice pour la formation technique. [AIR-000128]
- 1963 Fermeture de l'école le 23 mai et réouverture de l'école le 4 octobre à cause des réfections. [AIR-000188, AIR-000025]
- 1964 Coût prévu de 5 000 \$ pour la construction d'une maison de changement et d'un entrepôt. [AIR-000031, AIR-000031a]

Édifices faisant partie du complexe du PI

- 1972-1975 Les listes des édifices et de l'équipement au PI d'Amos sont fournies. [AIR-000080a-b, AIR-000106a,d, AIR-000110, AIR-000110a]

Aliénation finale

- 1973 Les édifices et les terres sont déclarées excédentaires. [AIR-000103, AIR-000106, AIR-000106a,d]
- 1975 Les édifices de l'école sont transférés au ministère des travaux publics. [AIR-000110, AIR-000110a]

TERRAIN

Emplacement

Le PI d'Amos a été construit hors réserve et sur une terre de la Couronne. Il était situé à Saint-Marc-de-Figuery, Agence de l'Abitibi, qui est situé à environ douze milles au sud de la ville d'Amos. Il était situé entre la rive est de l'extrémité supérieure du lac Lamotte, un élargissement de la rivière Harricana, et l'autoroute 60. [AIR-000180, AIR-000106b,c,f,g, AIR-000050a]

Dates d'appartenance a la Couronne

- 1951-1973 Le gouvernement fédéral a acheté une ferme de 418 acres qui a été exploitée par les Oblats à partir du printemps 1952, en conjonction avec le PI d'Amos. [AIR-000007, AIR-000009, AIR-000161]

Aliénation finale du terrain de l'école

- 1976-1977 La terre de l'école a été transférée au ministère des travaux publics. [AIR-000103, AIR-000112, AIR-000112a-b, AIR-000113, AIR-000113a]

PHOTOS, PLANS et AUTRES MÉDIAS

- 1953-1965 Plans d'étage et d'emplacement de l'intérieur et de l'extérieur du PI d'Amos [AIR-000078, AIR-000099, AIR-000100, AIR-0000109]
- 1954 Plan d'arpentage des lots 45b, 46b, 47b, 48, 49, 50, 51, 52 et dans la partie ouest les lots 53 ou 53a tous dans le rang I et dans la partie sud, les lots 48 et 49 dans le rang II. [AIR-000162, AIR-000106c,f,g]
- 1955 Photos représentant l'extérieur et l'intérieur du PI d'Amos. [AIR-000163]

STATISTIQUES GENERALES D'INSCRIPTION AU FIL DU TEMPS

<i>Année</i>	<i>Septembre</i>	<i>Décembre</i>	<i>Mars</i>	<i>Juin</i>
1955-1956		145		
1956-1957			216	
1957-1958				
1958-1959				
1959-1960				
1960-1961	196	212	211	211
1961-1962	224	225	196	196
1962-1963	197	198	222	220
1963-1964	22	192	196	195
1964-1965	195	195	190	190
1965-1966	189	191	200	195
1966-1967	199	198	189	189
1967-1968	210	206	195	182
<i>Année</i>	<i>Septembre</i>	<i>Décembre</i>	<i>Mars</i>	<i>Juin</i>
1968-1969	160	161	204	204
1969-1970	189	192		163

1970-1971	173	172	179	179
1971-1972	130		169	168
1972-1973	88	95	94	

ÉTUDIANTS D'AUTRES RÉSERVES

Comme le PI d'Amos était situé hors réserve, les élèves provenaient des réserves, bandes ou agences suivantes : Abitibi-Dominion, Abitibi-Ontario, Amos, Barrière (Lac Rapide Lake ou Rapide 7), Lac Victoria, Agence non précisée de la Baie James, Lac Simon, Longue-Pointe, Maniwaki, Manowan, Pointe-Bleue Montagnais, Obedjiwan, River Desert, Rupert House, Témiscamingue/ Timiskaming, Waswanipi, Weymontachie (Sanmaur), Wolf Lake.

GROUPES RELIGIEUX

Missionnaires Oblats de Marie Immaculée (province de l'Est du Canada) . [AIR-000009, AIR-000161, AIR-000164, AIR-000183, AIR-000007]

Les Soeurs St. François d'Assise. [AIR-000011]

ENTENTES ÉCRITES

- 1952-1958 Aucun accord officiel entre le gouvernement fédéral et les Oblats pour l'exploitation de la ferme. Au printemps 1958, toutes les opérations de la fermes sont suspendues. [AIR-000007, AIR-000009]

- 1955 Accord non signé pour gérer le PI d'Amos. [AIR-000164, AIR-000165a]

- 1962-1972 Accord entre le gouvernement fédéral et INDIANESCOM (Oblate Indian Eskimo Council) pour la gestion du PI d'Amos. [AIR-000022, NCA-008943, NCA-8943a, AIR-000155]

- 1962 Accord entre le gouvernement fédéral et la Commission scolaire d'Amos. [AIR-000020a]

- 1968 Amendement de l'accord de 1962 entre le gouvernement fédéral et la Commission scolaire d'Amos. [NCA-000856b]

- 1969-1971 Contrat de service pour des fonctions de conseils et de liaison au PI d'Amos. [NCA-008943a,b,e]

- 1969-1970 Contrat d'aumônerie. [NCA-008914b-c]
- 1970-1971 Contrat d'aumônerie. [AIR-000069a-b]
- 1971 Accord entre le gouvernement fédéral et la Commission scolaire d'Amos. [NCA-000868a-c]
- 1971-1972 Contrat de service pour des fonctions de conseils et de liaison. [AIR-000155a-d]
- 1972 Accord entre le gouvernement fédéral et la Commission scolaire d'Amos. [NCA-000869a]

DOCUMENTS RELATIFS AUX INCIDENTS SURVENUS À L'ÉCOLE

CONDAMNATIONS

À ce jour, nous ne connaissons aucune condamnation pour mauvais traitements au PI d'Amos ni d'agresseur condamné présent à l'école.

INFORMATION SUPPLÉMENTAIRE

- 1955-1961 À partir de son ouverture, l'école a employé les adolescentes et les femmes adultes comme domestiques et elle considérait que cette situation était une forme de programme de formation, payant ces personnes approximativement la moitié des salaires réguliers. [AIR-000124, AIR-000124a, AIR-000010]
- 1956 Feu dans le grenier à foin de l'étable à vaches allumé par un chalumeau à essence au cours de la réparation d'un tuyau d'eau. Les dommages et les blessures ont été minimes. [AIR-000121]
- 1957 L'approvisionnement en eau pour boire, pour cuisiner, pour combattre les incendies, pour l'alimentation de la chaudière et pour des fins récréatives est insuffisant et insalubre à cause du puits qui se remplit de vase. Les Pères Oblats refusent de continuer de s'occuper de l'école si l'approvisionnement en eau n'est pas rendu adéquat. L'école est temporairement sans eau. [AIR-000127, AIR-000127a-b, AIR-000183]
- 1960 Comme partie intégrante de leur formation manuelle, les garçons se font payer pour travailler au projet de reforestation. [AIR-000414, AIR-000413]
- 1961 Le PI d'Amos est « extrêmement » surpeuplé avec une inscription

« excessive » de 224 élèves. [NCA-008992, NCA-008992a,b, NCA-008678]

- 1962 La préférence pour l'admission devrait être accordée aux enfants de langue française des agences de l'Abitibi, du Témiscamingue et de Maniwaki. [NCA-008663].
- 1963 Dans l'ensemble, rapport favorable d'inspection de l'école. [NCA-008983]
- 1965 Dans l'ensemble, rapport favorable d'inspection de l'école. M. Mandeville recommande de corriger les élèves gauchers. [NCA-008982, NCA-008982a-b]
- 1967 Dans l'ensemble, rapport favorable d'inspection de l'école. Toutefois, les salles de classe sont remplies à leur capacité maximale. [NCA-001522, NCA-001522a-c]

DIRECTEURS/ADMINISTRATEURS

<u>Nom</u>	<u>Poste</u>	<u>Occupation</u>
<u>Rév. Maurice Grenon</u>	<u>Directeur/Administrateur</u>	<u>1955-1968</u>
<u>Rév. Rémi Cadieux</u>	<u>Administrateur</u>	<u>1968-1972</u>
<u>M. Rosaire Lejeune</u>	<u>Administrateur</u>	<u>1972-1973</u>

Recherche terminée : 1 novembre 2004

Recherche mise à jour : 13 mars 2008

The original school narrative document produced by Canada also contains a number of records that have been separated pending review.



National Centre for
Truth and Reconciliation

UNIVERSITY OF MANITOBA